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$ %&� ����– Vesna Velušček je mlada
violinistka, ki so jo pri sedemnajstih
letih sprejeli na ljubljansko akade-
mijo za glasbo. Sodelovala je v or-
kestru Slovenske filharmonije, Sim-
foničnem orkestru RTV Slovenije in v
orkestru Opere in baleta SNG Lju-
bljana. Lani je prejela Prešernovo
nagrado akademije za glasbo za iz-
vedbo Koncerta za violino in orkester
v D-duru Petra Iljiča Čajkovskega.
Sodelovala je tudi na enomesečnem
evropskem projektu An i m a t o , ki je
gostoval po evropskih glavnih mes-
tih. Sedaj je na podiplomskem štu-
diju na konservatoriju v Švici.
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Profesor Bravničar me je spremljal
skoraj vso glasbeno pot, od začetkov
do tega trenutka. Torej sem na neki
način plod njegovega dela. Velik po-
men je dal na samo izvedbo skladb,
ne samo na tehnično, ampak tudi na
muzikalno plat. Kljub temu pa nam
je dopuščal mnogo svobode.
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Rada sodelujem v orkestru, odlično
pa se počutim tudi kot solistka.
Obstaja veliko različnih zasedb or-
kestrov in tudi veliko različnih skladb
iz zelo različnih obdobij. Seveda je
nastopati kot solist veličasten ob-
čutek, ki sem se ga, kadar sem imela
to priložnost, vedno znova veselila.
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Sodelovala sem v različnih projektih,
tudi lahkotnejše narave, na primer
snemanja background glasbe za sku-
pine, igrala sem na veselicah, tango
itd. Čeprav je moje prvo delo vedno
bilo in najbrž vedno bo klasika,
ostajam previdna: nikoli ne reci ni-
koli.
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Za profesorja Gradowa sem izvedela
od svojega kolega oboista in di-
rigenta Matjaža Rebolja, zato sem se
julija lani udeležila mojstrskega te-
čaja Ticino musica. Navdušena sem
bila nad njegovim pristopom do
študentov in njegovim delom. Že
kmalu po začetku seminarja sem si
zaželela izreči tiste težke besede »če
bi me vzel«. Težko si je bilo pred-

stavljati, da bi me nekdo, ki je dolga
leta uril svetovno znanega solista F. P.
Zimermanna, hotel vzeti v svoj ra-
z re d .
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Mislim, da je razlika v celotnem
poteku študija, ne samo v glavnem
predmetu. Čeprav sem vpisana na
magistrski študij, imam v nasprotju
od magistrskega študija na akademiji
za glasbo v Ljubljani tudi stranske
predmete, ki so izjemno pomembni
za razvoj glasbenika, na primer men-
talni psihofizični trening, osnove gi-
banja pri izvajanju, komorna glasba
in drugi.
Obseg obveznega programa v Švici je
še enkrat večji kot v Sloveniji, kar
pomeni veliko več dela. S profe-
sorjem imam dva tedna v mesecu po
tri ure vaj, takrat vadiva tehniko,
igrava skladbe brez klavirja in sklad-
be s klavirjem. V Ljubljani je včasih
zmanjkalo časa za kakšne stvari, ker
je bilo več poudarka na tem, da
bomo predelali snov za izpit. Tu pa
izpitov za oceno po končanem enem
letu ni. Delaš zase, na koncu je le
p re i z k u s.
Všeč mi je, da tu orkester ne zasenči
solističnega dela, temveč je orkes-
trska igra skoncentrirana na tri tedne
v letu, kar je dobra priprava na
profesionalno delo.
Moj profesor je nekakšen psiholog, ki
zelo dobro opazuje študente in ima
za vsakega svoj pristop in način
dela.
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Študij na konservatoriju v Luganu na
leto stane približno 2000 evrov. Stro-
ški bivanja so od 300 do 500 evrov na
mesec, kupiti pa si moram tudi šolski
material in hrano.
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Junija 2008 bo minilo 500 let od rojstva
Primoža Trubarja, toda nikjer v javnih
občilih nisem zaznal, da bomo to
pomembno obletnico proslavljali vsi
Slovenci, saj je Primož Trubar oče
slovenskega naroda. Že cesar Justinijan
je svoje državljane poučil, da se
domovina gradi in varuje s peresom in
mečem. Ni treba dolgo premišljati, da bi
izbrali imeni dveh mož med mnogimi
drugimi, ki so zaslužni za to, da smo se
oblikovali in ohranili kot narod ter
organizirali svojo državo. To sta seveda
Primož Trubar in general Rudolf Maister.
Ker ima vsak narod posvečen prostor,
kjer državljani izkazujejo spoštovanje in
zahvalo svojim prednikom, bi bilo
nujno, da tak prostor organiziramo tudi
v Ljubljani kot glavnem mestu
slovenskega naroda. Prav zdaj se zbirajo
ideje in načrtuje ureditev Kongresnega
trga, ki je bil v zgodovini slovenskega
naroda kraj, kjer so se odvijali
pomembni zgodovinski dogodki.
Primerno bi torej bilo, da trg naredimo
tako, da bo možno nanj postaviti
veličasten spomenik Primožu Trubarju
in prestaviti spomenik generalu Maistru,
ki stoji pred železniško postajo. Morda bo

na trgu še prostor za druge slovenske
veljake, pomembne za oblikovanje
slovenskega naroda in slovenske države.
To bodo povedali urbanisti. Vsekakor pa
Ljubljančani ne smemo pozabiti na
Ivana Hribarja, ki je pomembno
prispeval k obnovi porušene Ljubljane.
Istočasno imamo tu še Vego, Reslja in
druge, ki jim Ljubljana dolguje
spominska obeležja. Tudi če bi se danes
odločili za to, da bomo dostojno
proslavili 500-letnico rojstva Primoža
Trubarja, večjega spominskega obeležja
iz tehničnih razlogov pravočasno ni
mogoče narediti. Možno pa je, da
nemudoma pričnemo oblikovati
Kongresni trg in sprejmemo pobudo, da
postane Kongresni trg sakralno mesto
slovenskega naroda in da bomo nanj
postavili dva najpomembnejša moža
(ali več) slovenskega naroda. Zato vabim
vse odgovorne v mestu, ki so zadolženi
za oblikovanje Kongresnega trga, in
državne organe, ki so odgovorni za
izvedbo proslave, da pospešijo priprave
za proslavo in v tem smislu pristopijo k
ureditvi trga in postavitvi spominskih
o b e l e ž i j.
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nanega avstrijskega
basbaritonista Hansa Hotterja
so v nekem intervjuju že v času

njegovega zasluženega pokoja vprašali,
ali obstaja še kakšna vloga, ki bi si jo
želel peti. Na veliko presenečenje
Hotter kot veliki wagnerjanec ni
navedel kakšne pomembne Verdijeve
baritonistične vloge; zaželel si je, da bi
lahko pel vloge za karakterni tenor iz
Wagnerjevih oper. Takšne vloge pa so
seveda za basbaritonista popolnoma
n e d o s e g l j i ve .
Nekako tako razumem tudi odločitev
Juliana Rachlina, da izvaja znameniti
Dvoøakov Koncert za violončelo in
orkester na violi. Ideja sama se niti
približno ne zdi dobra, saj Dvoøakov
Koncert odlično izrablja prav
dvopolnost violončela, razpeto med
poudarjeno visoko tenorsko lego in
nekaj bolj možatimi baritonskimi toni,
kar je pri prestavitvi v violo precej

omiljeno. Vendar pa slab domislek
pozlati, če vzame violo v roke umetnik
Rachlinovega kova. Rachlin je s svojo
violo po umetniški navzočnosti
prekosil marsikaterega violončelista.
Moč njegovega glasbenega impulza je
praktično neuničljiva: seli se v vsako
frazo, vsak melodični vzgib in vsako
dinamično spremembo. Niti za hip se
Rachlin ne ustavlja in predaja
ležernosti, temveč skuša vsak trenutek
glasbeno osmisliti s pohitevanji,
ustavljanji, crescendi, decrescendi, z
mehkobo in robatostjo. Njegovo
muzikalno predajanje je bilo celo tako
zelo sugestivno, da sta se ga nalezla
orkester in dirigent, zato smo poslušali
enega najbolj dinamičnih koncertnih
pogovorov zadnjih let.

Naslednja, Waxmanova Carmen
fantazija, seveda prestopa iz
glasbenega v akrobacijsko. Virtuozno
ornamentiranje znanih melodij scefra
glasbeno substanco, ostaja le še duh po
veliki operi in ogromno mrtvih
virtuoznih pasažah. Rachlin se skoznje

prebija z lahkotnostjo genija in ob
vsem deliriju, ki ga je sprožil v dvorani
– zdi se, da je bolj navdušil s
»praznim« Waxmanom kot s »polnim«
Dvoøakom – sem mu hvaležen, da se je
v dodatku odkupil z eterično
nadzemskim Bachom.

Potem ko je orkester v prvem delu
odlično opravil svojo spremljevalno
funkcijo, ki je prerasla v sproščeno
somuziciranje, glasbeniške vneme ni
bilo več v izvedbi Slik z razstave. Veliko
težje je razložiti, zakaj izvedba ni
razvila pravega ognja. Maestro G eorge
Pe h l i va n i a n jo je vodil skrbno, želel je
poskrbeti tudi za nekaj bolj
premišljenih in poglobljenih mest, v
katerih bi se zunanji blišč Ravelove
orkestracije lahko umaknil tudi
notranji glasbenosti, vendar je vsak
vzgib zastal nekje na sredi poti. Zdi se,
da je bila nujna vez med dirigentom in
orkestrom tokrat pretrgana. Prvi se je
trudil, a nekako zaman, drugi pa so
igrali odlično, a brez dokončne
p re d a n o s t i .
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Pred 26 leti, torej leta 1981, se je najprej
na televiziji in potem v kinu pojavil en
sam slovenski film – Krizno obdobje z
likom izgubljenega študenta Pavla Ko-
mela, ki ne ve, kaj bi počel in se potika
okoli, kot da bi med njim in svetom
obstajal nekakšen nevidni zid, ponazor-
jen z megleno šipo, skozi katero je po-
gosto pokazan. Franci Slak, avtor tega
filma, je tedaj rešil »krizno obdobje« slo-
venskega filma, toda ko je letos nastopilo
novo, je bil zaradi bolezni že razpet »med
nebom in zemljo«, kot je tudi naslov
njegovega zadnjega filma. V soboto je
54-letni Franci Slak (rojen 1953 v
Krškem) umrl. V dvorani Vibe filma (te-
daj še lociranega v cerkvi sv. Jožefa) je
bila nekoč osupljiva projekcija študent-
skih filmov diplomanta poljske filmske
akademije v Lodzu. Po projekciji se je
predstavil še sam avtor teh filmov, Franci
Slak, ki je njihovo sanjsko pripovedno
logiko prevajal v poetiko »drugačnega,
alternativnega« filma, ki naj bi nastajal
kot projekt odprtega sodelovanja vseh
zainteresiranih. Daily News (1978) mor-
da ni nastal povsem na tak način, vse-
kakor pa je to prvi slovenski dolgome-
tražni eksperimentalni film. In tudi Sla-
kov celovečerni igrani prvenec Kr i z n o
obdobje leta 1981 ni bil le edini slovenski
film, marveč je to obenem in predvsem
film, ki je vpeljal popolnoma outsajder-
sko in eratično figuro, ki se ne more ali
noče vključiti v noben »program« real-
nosti (ne le v njene institucionalne obli-
ke, kot sta vojska ali šola, marveč tudi in
niti ne v boemsko življenje). Študentski
uporniški duh je že izpuhtel in je lahko
evociran le s filmsko prispodobo (ozi-
roma primerjavo stopnišča filozofske fa-
kultete z odeškim v Po t e m k i n u ), kot edi-
no »obzorje« pa se kaže televizija – belo
migetanje in šumenje ekrana je naza-
dnje tudi prispodoba junakove zavesti. V
Slakovem naslednjem filmu, Eva (1983),
se v podobnem stanju »praznine« znaj-
de naslovna junakinja, ki ji v življenju
arhitektke, matere dveh otrok in ljubim-
ke nezanesljivega in že naveličanega
mlajšega moškega očitno »nekaj manj-
ka«. Toda po obisku zapora, v katerega je
režiser ne toliko simbolično kot fantaz-
matsko vtaknil celo nekatere cineaste
(med njimi samega sebe), postane Eva
morilka, ki ustreli svojega mačističnega
ljubimca, toda tako hladno in premiš-
ljeno, da je to prej kot kakšen acte gratuit
simbolno dejanje odpovedi patriarhal-
nemu redu; in prav zato, ker je to dejanje
tako realno kot simbolno, bi to Slakovo
junakinjo lahko opisali kot »feministič-
no Evo« slovenskega filma. Slakov tretji
film, Bu t n s k a l a (1985), je ekranizacija

popolnoma ludistično-absurdistične
radijske igre (na radiu Študent) Emila
Filipčiča in Marka Derganca, ki sta v
filmu tudi igrala. Toda tista skala, ki v
filmu konkretizira absurd kot edini trden
temelj sveta, je vendarle tudi metafo-
rična ali bolje alegorična, saj se ljudje ne
bi toliko zaletavali vanjo z glavo, če na
svetu ne bi bilo totalitarizma. Ta je v
Bu t n s k a l i še groteskno-alegoričen, v
Hu d o d e l c i h (1987) pa postane že pov-
sem konkreten: imenuje se stalinizem,
ki je prikazan na delu v svoji najbolj
»čisti« obliki, se pravi v času Informbi-
roja, ko je obračunaval s samimi »sta-
linisti«. Hudodelci uprizarjajo peklenski
teater stalinističnega uživanja, ki je v
tem, da v zaporu iz komunistov pro-
ducira izmečke. Toda v tem filmu se
oformira tudi majhna kriminalna tolpa
(navsezadnje hočejo Hu d o d e l c i pokazati
prav to, kako za stalinizem ni hujšega
delikta, kot je političen), ki predstavlja
odlomke čisto drugačnega, celo malce
nostalgičnega filma. V Slakovem predza-
dnjem kinematografskem filmu, Ko za-
prem oči (1993), je razmerje med politiko
in kriminalom preobrnjeno, se pravi, da
je tu v ospredju fascinacija poštne ura-
dnice z mladim roparjem, medtem ko je
»politični element« v njenem travma-
tičnem spominu na obešenega očeta v
bivšem režimu. V 90. letih je Slakovo
producentsko podjetje Bindweed Soun-
dvision koproduciralo uspešen prvenec
Andreja Košaka Ou t s i d e r , sam Slak pa je
v produkciji nacionalne TV posnel igrani
film Pet majskih dni (1997) in doku-
mentarec Duh velikih jezer (1996). Ob
200-letnici rojstva pesnika Franceta Pre-
šerna je režiral petdelno TV-nadaljevan-
ko Pre š e re n (2000), ki je tako v režijskem
kot scenarističnem pogledu povsem na
ravni podobnih tujih (npr. francoskih ali
angleških) nadaljevank o literarnih ve-
ličinah. To je bil nedvomno Slakov re-
žijski »projekt desetletja«, ki se je sklenil s
filmom Pesnikov portret z dvojnikom
(2003).


